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Mi se pare emoționant să vezi un cuplu de tineri, care în 
ziua nunții preferă să meargă la slujba Cununiei înveșmântați 
în straie populare, „obligând” alaiul nuntaşilor să se arate 
solidar cu mirii, accesorizându-și ținuta aidoma lor. 

 Arhimandrit Mihail DANILIUC
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TimișRECAS,
„Am dorit foarte mult construcția acestui bloc pentru tineri!”

 Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Pavel TEODOR- Primar al orașului Recaș

Domnule primar, ați realizat, dincolo de orice 
modestie sau laudă, multe lucrări în orașul și satele 
pe care le administrați și, când spun asta, mă gân-
desc la Bazoș, la Herneacova, Petrovaselo ori Stan-
ciova.

Este adevărat, acolo am realizat, pe lângă 
lucrările de întreținere a drumurilor pietruite, a ca-
nalelor de evacuare a apelor pluviale și câte un parc 
de joacă, de destindere pentru copiii cetățenilor, asta 
în fiecare sat, inclusiv la Ianculeasa și la Herghelie. 
Sigur că vom continua și lucrările de asfaltare a tu-
turor străzilor din satele amintite.

Vorbindu-mi de parcuri, mi-am amintit că re-
cent  ați  marcat,  împreună  cu  Consiliul  Județean 
Timiș, un nou eveniment, un nou proiect.

Da, așa cum bine ai remarcat, conducerea 
Consiliului Județean Timiș a adus la cunoștința 
cetățenilor, începerea lucrărilor de construcție a 
unui bloc modern de locuințe, destinat locuitorilor 
orașului nostru.

Cine va efectua această investiție?
Investiția va fi făcută de către Agenția Națională 

a Locuinței.
Cine vor fi beneficiarii acestei investiții?
Tinerii! Tinerii care vor fi selectați pentru a 

avea acces la o locuință nouă, atunci când construcția 
blocului va fi finalizată.

Ce număr de apartamente va avea noul bloc 
de locuințe?

Vor fi în total 30 de apartamente. Sincer, am 
dorit foarte mult construcția acestui nou bloc pentru 
tineri.

Pentru că, din câte vă cunosc, iubiți tinerii.
Domnișoară Mihaela, este firesc să iubesc și să 

respect totodată tinerii, pentru că tinerețea e vârsta 
cu inimă mare.

Dar și trece repede, domnule primar.
Foarte repede, trece ca zăpada. Dar omul rămâ-

ne  totuși tânăr, atunci când nu îmbătrânește de- 
geaba.

Mi-e  dor,  plimbându-mă  cu  mașina  pe  șoselele  Banatului,  de  duzii 
bătrâni și umbroși. Mai ales  într-o zi ca aceasta, de mijloc de  iunie, 

lună în care pe vremuri, după cum îmi povestesc bunicii, arșița zilelor de vară nu 
străbătea până la răcoarea vie a umbrelor lor și, prin negura frunzișului lor po-
somorât, numai luna nopților fără de nori dacă-și mai putea trimite câteva din ra-
zele sale piezișe, nestatornice și argintii. Dar în sediul primăriei e totuși răcoare.

Domnul Marin Barbu, din orașul Recaș, ne 
întreabă dacă îi putem spune ce înseamnă 

cele trei litere și cifra 1, aflate pe tăblița de înmatricu-
lare a mașinii papale? Înainte de-ai răspunde, îl mai 
informăm pe cititorul nostru că Papa Francisc a folosit 
în vizita de 3 zile în România, un automobil Dacia 
Logan, dar și celebrul papamobil.

Cu prilejul acestei vizite, primul ministru al 
României, doamna Viorica Dăncilă a decis, prin 
Ordonanță de Urgență, înainte de vizita papei, ca toate 
automobilele care vor însoți alaiul suveranului să aibă 
numere de înmatriculare distincte, unice, care nu au 
mai fost folosite niciodată în România.

Astfel, mașina în care se afla Papa Francisc, fie 
că a fost Dacia Logan, care l-a transportat de la Aero-
portul Otopeni în București, fie că a fost papamobilul, 
au purtat numerele de înmatriculare SCV 1.

SCV este abrevierea de la „Status Civitatis Vati-
canae”, adică Statul Cetății Vatican.

De reținut este și faptul că Papa Francisc este 
primul papă ne-european din 741 și al 266-lea episcop  
al Romei. 

„Oamenii mei sunt săraci, iar eu sunt unul  
de-al lor”, a spus odată Papa Francisc, pentru a expli-

Poșta redacției                         

ca alegerea sa de a locui într-un apartament şi de a-şi 
pregăti cina singur. Iar atunci când vorbeşte despre 
dreptatea socială, Papa Francisc ne invită să luăm în 
mână Catehismul, să redescoperim cele zece porunci 
şi Fericirile. Proiectul lui este simplu: dacă îl urmezi 
pe Cristos, înţelegi că „a călca în picioare demnitatea 
unei persoane este un păcat grav”.

Din albumul cu poze al primăriei

Domnul primar, alături de președintele Con-
siliului Județean Timiș și constructorii noului obiec-
tiv pentru tineri.

Cititorii ne întreabă; noi răspundem
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SÂNMIHAIU ROMÂN
„Adresez tuturor elevilor comunei noastre urarea de a avea 

o vacanță frumoasă și succes la examene!”

Timiș

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Viorel MĂRCUȚI - Primar al comunei Sânmihaiu Român

Domnule primar, s-a schimbat ceva în spațiul 
exterior al primăriei;  în bine desigur. De când au 
început aceste lucrări de înfrumusețare a locului?

Lucrările nu sunt începute de mult, ele au 
fost prevăzute atât în bugetul local cât și în planul 
achizițiilor publice, astfel că din momentul în care s-a 
definitivat bugetul am început lucrările. Din păcate, 
am fost întârziați cu lucrările de absența bugetului, 
dar totul e bine atunci când se termină cu bine. Și 
precum vedeți, așa cum ai remarcat, parcul din jurul 
primăriei își remodelează aspectul.

Un proiect interesant și frumos finalizat.
Dar noi mai avem mai multe proiecte în mo-

mentul de față. Proiecte din care unele se află în de-
rulare, spunând asta mă gândesc la cel aproape finali-
zat, de pe malul Begăi, apoi, tot finalizat, parcul de 
care am vorbit, cel din fața primăriei, apoi ne vom 
îndrepta atenția spre Centrul Civic al comunei, pe 
care îl dorim cu totul modernizat.

Numai la Sânmihai?
Nu, nu numai la Sânmihai, vom lucra și la Ut-

vin, acolo unde avem în proiect amenajarea unui parc 
de mari dimensiuni...

Ce  să  înțeleagă  cititorii  prin  „mari  dimen- 
siuni”?

Un parc de aproximativ 3000 de m², un parc de-
osebit.

Mai așteptați avize pentru lucrări?

O, da! Din luna octombrie așteptăm avizele de 
la AFIR...

Pentru ce anume?
Pentru demararea achiziției. Apoi, în Sâmnihaiu 

German, derulăm noi lucrări de asfaltare, dar să nu 
uit faptul că intenționăm să ducem la bun sfârșit și 
lucrările la bisericile din cele trei localități.

Lucrări mari?
Da, acolo vor fi lucrări ample, de exemplu la 

Sânmihaiu German va fi schimbat întregul acoperiș, 
la Utvin se va schimba cu totul gardul împrejmuitor 
și tot acolo va fi efectuată și construcția unui foișor 
în interiorul cimitirului, pentru a putea să fie ținute 
în mod corespunzător slujbele. Tot la Utvin, se vor 
construi și alei în cimitir. Și dacă tot vorbim de acel 
spațiu, mai amintesc și de lucrările ce le vom începe 
în curând, pentru ridicarea a două capele.

În ce localități?
Una în satul reședință de comună și cealaltă în 

satul Utvin.
Știu că agenda dumneavoastră de lucrări este 

una  extrem de  bogată,  cum  la  fel  de  bine  știu  că 
nu trebuie să abuzez de timpul dumneavoastră, ast-
fel încât vă rog să continuăm dialogul nostru la o  
viitoare întâlnire.

De acord, dar nu înainte de a adresa tuturor 
elevilor comunei noastre urarea de a avea o vacanță 
frumoasă și succes la examene.

Căldură mare în acest iunie capricios ca un copil lăsat slobod într-un 
magazin cu ciocolată. În drumul spre Sânmihai, opresc aproape de 

malul Begăi privind la o șatră de țigani și gândind la viața curioasă a acestui 
neam nomad, ce se poartă necontenit cu  toată averea  lui din câmp în câmp, 
din sat în sat, din poiană în poiană. Mă relaxează bucuria copiilor lor, îi mai 
privesc o clipă, apoi îmi reiau drumul spre primăria comunei.

Filozoful chinez Lao-Tzî, supra-
numit Moșneagul filozof, fiindcă, 

se zice, de la naștere avea fața zbârcită și 
părul alb, a cărui moarte e învăluită în mis-
ter, legenda povestește că ar fi călătorit spre 
Occident călare pe un bou negru și nu s-a mai înapoiat niciodată, 
are câteva maxime pe care vi le propunem spre reflecție: u „Cel 
ce cunoaște pe alții e înțelept, cel ce se cunoaște pe sine însuși e 
înțeleptul desăvârșit”; u „Cel ce învinge pe alții e puternic, cel 
ce se învinge singur este atotputernic”; u „Cel ce se mulțumește 
cu puțin este bogat”; u „Cel ce moare și nu este uitat cunoaște 
adevărata nemurire”.                  

De ținut minte!Să râdem cu oamenii deștepți
Capul și pălăria

Scriitorul danez Hans Christian 
Andersen care a trăit între anii 

1805 și 1875, celebru pentru basmele 
sale, era cunoscut și prin faptul că nu 
avea deloc grijă de hainele sale. Odată, 
un oarecare l-a oprit pe Andersen pe 
stradă şi l-a întrebat cu sarcasm:

– Acest obiect mizer de pe capul 
dumitale se numeşte pălărie?

Andersen i-a răspuns:
– Dar acest obiect mizer de sub 

pălăria dumitale se numeşte cap?
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TimișCHECEA
„Important este faptul că am o colaborare foarte bună 

cu domnul primar!”
Ioan BREJE - Viceprimar al comunei Checea

Domnule viceprimar, 
de când v-ați statornicit în 
comuna Checea?

Ei, sunt de 22 de ani 
în această comună frumoasă, cu oameni harnici și 
gospodari, am crescut în mijlocul lor și am învățat 
multe lucruri folositoare de la consătenii mei. Am ve-
nit din județul Sălaj cu părinții și cu soția mea.

Câți ani aveți, domnule viceprimar?
Am 44 de ani.
De când lucrați în cadrul primăriei?
În anul 2012 am devenit consilier local, iar din 

2017 am dobândit calitatea de viceprimar.
În anul 2017, dacă nu greșesc, actualul primar 

a  câștigat  alegerile  precum  Brazilia  campionatele 
mondiale de fotbal.

Da, le-a câștigat detașat.
Și, de atunci, formați o echipă foarte tânără.
Este adevărat că formăm o echipă tânără, cu 

un colectiv tânăr, dar important este faptul că am o 
colaborare foarte bună cu domnul primar. Dânsul a 
reușit să facă în așa fel încât la primăria din Checea se 
vine cu drag la lucru și oamenii, cetățenii comunei se 
simt respectați. Și un amănunt, dacă îmi permiteți…

Desigur, vă ascult.
Atât eu cât și domnul primar, am intrat în lumea 

politică în același an, 2012. Și, poate nu știți, noi fa-
cem parte din aceeași formațiune politică.

Interesant, nu știam! Oamenii comunei spun că 
în acești doi ani s-au făcut multe lucruri bune pen-
tru  comuna  lor. Auzindu-i,  am privit  și  eu  cu mai 
multă atenție și nu pot să nu le dau dreptate.

Este adevărat că s-au realizat multe proiecte, dar 
să știți că mai avem multe de realizat.

Adică?
Dorim să terminăm cât mai repede cei trei kilo-

metri de asfalt care ne-au mai rămas și pe care, cu 
siguranță, îi vom asfalta în acest an, iar apoi dorim 
finalizarea construcției unei capele în cimitir.

Carevasăzică,  aveți  proiecte.  Trei  kilometri  de 

În primăria în care am stat de vorbă cu domnul viceprimar, oamenii sunt 
tineri, inimoși și politicoși. Asemenea și locuitorii comunei, iar comuna, 

pentru cei care nu ați fost niciodată aici, vă așteaptă să o vizitați.

Înțelepciunea vârstei                            După ce ați trecut de 60 de ani...
Celebra fiică a actorului Henry Fonda, Jane Fonda, spunea, ajunsă la vârsta de 80 de ani: „Mă tot ciu-

pesc, nu-mi vine să cred. Nu am crezut că voi trăi atât de mult”. Dar trăind, ne-a lăsat câteva reflecții 
notabile: „După ce aţi trecut de 60 de ani, pentru că nu mai aveţi foarte mulţi ani în față și pentru că nu puteţi 
lua cu voi nimic atunci când vă duceţi, n-are rost să mai fiţi preocupaţi să economisiți. Nu vă gîndiţi să lăsaţi 
chiar tot ce-ați agonisit copiilor și nepoților, pentru că, nu-i așa? nu vreţi să-i transformați în nişte paraziţi care 
aşteaptă cu nerăbdare ziua în care veţi muri. Nu așteptați prea multe de la copiii voștri. Majoritatea își iubesc 
părinții, dar vor fi prea ocupați cu serviciul și alte angajamente ca să le fie de prea mare ajutor. După vârsta 
de 50-60 de ani, nu vă mai risipiți energia și nu vă mai periclitați sănătatea în schimbul unei averi și mai mari 
muncind până intraţi în mormânt. S-ar putea ca banii voștri să n-aibă nicio valoare în fața doamnei cu coasa.”

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

asfalt nu reprezintă un proiect de trecut cu vederea.
Mai mult, ne dorim ca în acest an să începem 

lucrările la construcția unei piețe comunale agroali-
mentare. Și nu în ultimul rând, mai dorim să constru-
im, pentru tinerii comunei, un teren sintetic de sport.

Un proiect dorit de mult timp de domnul primar… 
      Da, și dânsul regretă că nu am reușit să închegăm 
încă o echipă de fotbal în comuna noastră. O comună 
în care acest joc a avut o tradiție frumoasă.

Oamenii  din  comună  sunt  aproape  de  dum-
neavoastră, de conducerea primăriei?

Da, din fericire, oamenii comunei sunt mereu 
alături de noi. Ne susțin, sincer, în toate proiectele. 
Și îi simțim aproape, nu numai atunci când intră în 
sediul primăriei, ci și atunci când îi întâlnim pe stradă. 
Și asta înseamnă mult pentru noi.

Checea este o comună liniștită?
Da, așa cum spuneam, o comună cu oameni gos-

podari, harnici și la locul lor. Nu suntem o comună cu 
probleme sociale.

Vorbindu-mi despre atâtea proiecte, mă gândesc, 
fără să vreau, și la faptul că vă pricepeți să atrageți 
fondurile necesare.

Da, avem priceperea necesară atragerii de fonduri 
și, când spun asta, argumentez cu construcția noului 
teren de sport cu astfel de fonduri.

Pe  lângă  cele  ce mi-ați  spus,  nu pot  să nu  re-
marc  faptul  că  din  edițiile  trecute  ale  jurnalului 
am  înțeles, atât eu cât  și cititorii din alte  localități 
bănățene, că aveți la Checea și o activitate artistică 
remarcabilă.

Este adevărat și pot susține asta cu performanțele 
tinerilor noștri artiști la diversele concursuri sau festi-
valuri la care au participat. Suntem mândri de ei și îi 
susținem din toate puterile noastre.

Domnule viceprimar, vă mulțumesc.
Și eu vă mulțumesc și vă asigur că acest „Mic ju-

rnal al primăriilor” este foarte bine primit în comuna 
noastră de toți locuitorii, locuitori cărora le doresc 
multă sănătate și numai bucurii.
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Gânduri - la final de an școlar

Pagină realizată de prof. Ana Maria POPA

ȘCOALA…cuvântul ne duce cu gândul la 
acel loc unde fiecare își începe călătoria spre 

cunoaștere. La încheierea anului școlar 2018-2019, 
în curtea Liceului Tehnologic Săvârșin s-a văzut 
emoția multor elevi cu luminițe în ochi, a părinților, 
bunicilor, dar și a dascălilor care au reușit să adune 
într-un buchet al reușitelor activități extrașcolare, 
concursuri și olimpiade. La „lăsarea cortinei” actorii 
de pe scena cunoașterii ce și-au jucat rolul bine și 
foarte bine, au fost răsplătiți cu diplome și premii. 
Au fost momente impresionante: discursul doamnei 
director Costea Luminița, al diriginților, urmate de 
discursurile de mulțumire și de rămas bun, predarea 
cheii, îmbrățișări și felicitări pentru toți absolvenții. 

 Noi, dascălii, am dorit să determinăm ele-
vii noștri să devină conștienți de munca lor și să 
înțeleagă că toată truda, toată experiența înaintașilor 
noștri e îngropată în cărți. Această comoară ni- 
meni nu o poate găsi, dacă nu se ostenește să o caute.  
Credem că aici începe rostul școlii, care îl învață și 

CLS. a VIII-a 
DIRIGINTE: prof. Ana Maria Popa       

                                  
• ARDELEAN MIHAI ANDREI • CARASLAG ABEL 
EMANUEL • CUTE CARLA ANTONIA • DAJ ANDREI 
IOAN • DRAGOȘ SUZANA DOLORES • GALEA VIO-
RICA NICOLETA • GOIAN NILUFĂR IOANA • IUHASZ 
STRAJICI DASAEV OIHAN • LIKER BIANCA SORI-
NA • MARC FABRISIO SEBASTIAN • MOȘ SERGIU  
SEBASTIAN • MOȚ RALUCA • POPA ADELIN NICO-
LAE • RONTA DACIAN ION • RECALO ALBERT  
TIMOTEI • SUCIU ROBERT ADRIAN • TOC LIVIU LU-
CIAN • TURCU EMANUEL • VESA BIANCA CRISTINA

CLS. a XII-a B
DIRIGINTE: Prof. Florin Fărău

• AEDELEAN DĂNUȚ ALIN • BOC CLAUDIU DA-
VID ALEX • CĂPRUCEAN RĂZVAN CRISTIAN IOAN  
• CONOPAN EDWARD CRISTIAN • HARASEMCI-
UC GEORGIANA • LĂCĂTIȘ  ROBERT SEBASTIAN  
• LUCA ANDREI MARCEL • MARTIN SILVIU GHE-
ORGHE • PLEȘCUTEAN SORINA CLAUDIA • POP 
ROXANA MINODORA • ROMANIUC MIHAI • URSU 
COSMIN MARIUS

CLS. a XII-a A
DIRIGINTE: Prof. Ramona Spinanț

• ALEXI ELISABETA • CAUCAR ADRIAN SEBAS-
TIAN • CIOC FLORINA ELENA • CIRȚI ANDREI RA- 
UL • CIULE AMALIA MARIA • COSMASCHI CĂTĂ-
LIN • DALCĂ AMINA DENISA • FERICEAN ADELINA 
ROMINA • GABĂRĂ CLAUDIU NICOLAE • HAIDUC 
GIANINA RAMONA • JUCȘOR PAUL IOAN • JUR-
COANE DENISA ANA –MARIA • MARCU IOANA 

ABSOLVENȚII ȘCOLII NOASTRE… PROMOȚIA 2019

îl ajută pe elev să găsească, să dezgroape și să-și 
însușească toată avuția spirituală pe care i-au lăsat-o 
moștenire înaintașii. Ne-am străduit, în același timp, 
să-i facem să înțeleagă cât de importante sunt în 
viață omenia și bunul simț. Numai învățând să se res- 
pecte pe sine, copilul va ști să-i respecte pe ceilalți, 
fiind convins că respectul pe care îl dă altora și-l dă 
lui însuși.  La final, dorindu-le mult succes tuturor, le 
putem spune: Nu fiți triști că s-a terminat, fiți veseli 
că s-a întâmplat!

Domnul primar Ioan Vodicean, le-a adresat  
elevilor câteva cuvinte: Sincere felicitări, dragi 
absolvenți! Felicit cu deosebită plăcere profesorii și 
părinții care v-au ajutat ca în această zi să întoarceți 
o nouă filă în existența voastră. Indiferent ce drum 
alegeți, nu uitați să fiți mereu sinceri și cinstiți cu voi 
înșivă și cu cei din jur, să fiți perseverenți și curajoși. 
Vă doresc să treceți cu bine toate examenele care 
vă așteaptă în viitor, dar mai ales examenul ce vi-l 
pregătește viața.

AMELIA • MORAR ILEANA ANDREEA • MURA EMIL-
IA REBECA • PETREAN ANDREEA PAULA CRISTINA 
• PETREAN FLAVIUS SAMUEL • POPOVICI ALINA 
ELISA • RAICA ADRINA SEFORA • RUS ANDREEA 
MIRUNA LAVINIA • SUCIU REBECA • TĂNASĂ TI-
MOTEI • TOMONI LOREDANA REBECA • TRIF AN-
DREEA FELICIA • ȚUPU MĂDĂLINA IOANA ALE-
XANDRA • VLAICU IOANA
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USUSAU
)

Arad

Florin ȚOLE- Primar al comunei Ususău

  Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Ne-am interesat pentru dumneavoastră
Încep controalele...

În perioada iunie - iulie 2019, APIA 
stabilește eșantionul de fermieri care vor 

fi selectați la efectuarea controlului în teren. 
Conform regulamentelor europene, un eșantion 
de minimum 5% din totalul cererilor să fie con-
trolate efectiv pe teren. Aceste ferme sunt alese 
prin analiza de risc care se face automat prin 
softul utilizat. Aceste ferme sunt selectate cumu-
lativ, atât în baza unor factori de risc (mărimea 
subvenției cerute, mărimea suprafeței agricole, 
tipul de cultură etc.), cât și în baza unui proces de 
selecție aleator. Eșantionul de control de la acest 
punct este separat în două categorii: ferme care 
vor fi controlate la fața locului și ferme care vor 
fi controlate prin teledetecție, cu ajutorul ima-
ginilor prin satelit.

Atenție! În eșantionul de control APIA, intră 
și ferme de creștere a animalelor.                               

Domnule primar, ne revedem după  întâlnirea 
de  la  Săvârșin,  a „Asociației  Primarilor  din  Ba-
natul  Istoric”  cu  conducerea „Fondului Național 
de  Garantare  a  Creditelor  pentru  Intreprinderile 
Mici și Mijlocii”, cum vi s-a părut acea întâlnire?

În primul rând, a fost o întrunire care, pe lângă 
faptul că a fost bine organizată, a fost eficientă. 
Necesară și eficientă. Apoi, am reușit la sfârșitul ei 
să consemnăm câteva concluzii, folositoare nouă ca 
și conducători de Unități Administrativ Teritoriale și, 
nu în ultimul rând, să socializăm cu colegii din toate 
județele aflate în partea de vest a țării.

Vă  aflați  mereu  pe  drumuri,  pentru  aducerea 
gazului în comună, pentru obținerea de fonduri…

Vezi, dumneata, o primărie nu se conduce din 
birou. Obținerea fondurilor, nu este un lucru ușor, 
iar fără fonduri, fie județene, fie guvernamentale 
sau europene, nu putem să ne ducem la capăt pro-
iectele. Din acest motiv, pun mare preț pe accesarea 
de fonduri. Cât privește rețeaua de gaz, aceasta este 
o dorință mare a mea și acum avem, după toate întâl-
nirile avute cu factorii decizionali, șanse reale să fim 
potențiali beneficiari ai acestui proiect.

Felicitări!
Mulțumesc! Chiar astăzi, mai am o întâlnire pen-

tru acest proiect.

„Școala și Biserica sunt instituții, sunt temple 
de sănătate morală!”

Poșta redacției
Cititorii întreabă, noi răspundem

Domnul Nicolae Man, dorind să-și construiască o 
locuință în comuna Ususău, ar dori să afle pen-

tru ce construcții este obligatorie emiterea de autorizație? 
Îi facem cunoscut domnului Man că autorizația de con-
struire reprezintă actul final, pe baza căruia este permisă 
executarea lucrărilor de construcție sau renovare și este 
ultimul pas din demersul legal înainte de a începe realiza-
rea unei construcții. Iar persoanele care construiesc fără 
o autorizație de construire nu vor putea să își intabuleze 
proprietatea. Autorizația de construire este necesară 
pentru următoarele tipuri de construcții: u lucrări de 
construire, reconstruire, consolidare, modificare, extin-
dere, reabilitare, reparare sau schimbare de destinație a 
construcțiilor de orice fel și a instalațiilor aferente aces-
tora; u lucrări de construcții, atât pentru cele cu caracter 
provizoriu, precum chioșcuri, tonete, cât și pentru ane-
xele gospodărești, chiar dacă acestea se află în extravilan.

Înțeleg, dar vă rog să-mi mai răspundeți la câte-
va întrebări.

De acord.
Domnule primar, s-a încheiat, cu câteva zile în 

urmă, un nou an de școală. Veți acorda și în viitor o 
atenție aparte colaborării…

Școala și Biserica sunt instituții, sunt temple de 
sănătate morală, cărora le voi acorda mereu înteietate 
în activitatea mea, atâta vreme cât în ambele locuri, 
se propovăduiește, credința, vrednicia, strădania și 
munca.

Puneți un mare preț,  în dialogurile noastre, pe 
muncă.

Domnișoară, pun preț pentru că sunt convins că 
numai prin muncă putem învinge, în primul rând, iner- 
ția și blazarea și, nu în ultimul rând, sărăcia.

Ce mesaj, aveți, la finalul dialogului nostru și al 
anului școlar, pentru elevii comunei?

Doresc tuturor elevilor comunei noastre o vacanță 
liniștită și frumoasă, iar absolveților succes la exa-
menele pe care le vor susține. Noi, cei din aparatul 
administrativ al comunei Ususău, credem în viitorul 
tinerilor comunei noastre.

Domnule primar, vă mulțumesc pentru amabili-
tatea dumneavoastră de a sta de vorbă.

Cu plăcere.

Trec  spre  Ususău,  pe  malul Mureșului,  privind  cum  primele  raze  ale 
soarelui aruncă peste luciul apei cu scântei din raiuri albe. În dreapta, 

același soare, topește în păduri aur verde, scoțând în înălțimi crestele munților 
din ocnele  lor de  întuneric. Dialogul meu cu domnul primar a fost mai scurt 
ca de obicei, din pricina muncii sale și a programului său administrativ, foarte 
încărcat. Dar bine că a fost și atât…
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FÂRLIUG Caraș-Severin

„În urma vizitei domnului vicepremier, am primit asigurări ferme
 de susținere a investițiilor în zona noastră!”

Ioan BORDUZ - Primar al comunei Fârliug

Dialog consemnat de Mihaela ASTRENIE

Domnule primar, des- 
pre  vizita  guvernamentală, 
am  consemnat  declarația 

dumneavoastră în ediția trecută a jurnalului nostru, 
ediție în care am ilustrat cu imagini sugestive acel 
moment.

Mulțumesc, dragă Mihaela.
Stau de vorbă azi cu dumneavoastră și vreau 

să se știe că vorbesc cu un primar care se află la...
La al patrulea mandat.
Majoritatea  primarilor  din  Banatul  nostru 

drag,  aflați  la  al  patrulea  mandat,  se  declară 
obosiți  de  efortul  solicitat  de  această  demnitate. 
Și totuși găsesc puteri pentru a fi mereu în frunte. 
Dumneavoastră, aveți un secret, nu al longevității 
ci  al  puterii  de  a  învinge  greutățile  pe  care  le 
presupune această funcție?

Puterea mea se alimentează din energia familiei 
mele, din înțelegerea pe care o întâlnesc cotidian 
în sânul familiei și, bineînțeles, din aprecierea 
locuitorilor comunei mele. A celor aproximativ 
1.600 de cetățeni cu drept de vot.

Nu v-am întrebat, dar vă întreb acum, despre vi- 
zita înalților demnitari guvernamentali la Fârliug?

Până la această vizită, nu l-am cunoscut pe 
domnul viceprim-ministru Daniel Suciu, iar vizita 
sa, așa cum am mai spus, a fost deosebit de onorantă 
pentru comunitatea noastră. De altfel, în urma vizitei 
domnului vicepremier, am primit asigurări ferme de 
susținere a investițiilor în zona noastră.

Investițiile au nevoie de muncitori care să  le 
poată da contur final. Foarte mulți primari și nu nu- 
mai, se lamentează, pe drept, de lipsa forței de mun- 
că. Ce îmi puteți spune despre această problemă.

Pot să le dau dreptate, de altfel chiar președintele 
partidului nostru, domnul Liviu Dragnea, spunea 
recent, în aceeași ordine de idei, că firmele românești 
au fost decimate.

De cine, domnule primar?
Știu de cine, știu și de ce, dar nu-ți spun acum.
Dar  ce  lucrări  aveți  în  lucru  la Fârliug,  îmi 

puteți spune?
Asta da, e vorba în primul rând de drumul 587, 

care pornește de la Zorlențu Mare, Dezești, Fârliug, 
Valea Mare, Duleu...

Ei, ce e cu acest drum?
Acest drum, pe o anumită porțiune a sa, de 7,5 

La  scurt  timp după ce vicepremierul României, domnul Daniel Suciu, 
și-a  încheiat  vizita  în  comuna Fârliug,  am  avut  plăcerea  să  stau  de 

vorbă cu gazda acestei întâlniri, mai exact cu primarul comunei, domnul Ioan 
Borduz, căruia îi mulțumesc și pe această cale pentru amabilitatea cu care mă 
primește mereu în comuna sa.

km, a primit deja o finanțare de 8.000.000 de lei din 
partea Companiei Naționale de Investiții, fiind, la 
sfârșitul lucrărilor un drum modern, un drum care se 
va intersecta cu drumul județean 585, care vine de la 
Ramna, Valea Pai, Duleu...

Construit pe ce...?
Pe PNDL 2, iar acest drum va constitui o arteră 

rutieră extrem de eficientă, pentru că pe el se va 
ajunge în capitala Banatului, la Timișoara, mult mai 
repede. Conform cu clauzele contractuale, sper să fie 
gata la sfârșitul lunii septembrie.

Vă  propun  să  revenim  la  oameni.  Cu  ce 
probleme majore  se  confruntă oamenii harnici  ai 
comunei dumneavoastră?

Îmi pui o întrebare interesantă. Problema cea 
mai mare și mai greu de rezolvat de către producătorii 
noștri locali, oameni harnici evident, o reprezintă, ca 
peste tot, absența unei piețe de desfacere a produselor 
muncii lor.

Doar această lipsă a pieței de desfacere să fie 
singura lor nemulțumire?

Da, ai dreptate, sunt mai multe nemulțumiri.
Păi, să le spunem, domnule primar.
Dragă, în acest sector al producătorilor, din 

păcate, nu există de nicăieri un gest de susținere, de 
încurajare.

Bine, bine, dar din câte știu, dumneavoastră ați 
inițiat și susținut înființarea unor asociații prin care 
glasul acestor oameni vrednici să fie mai bine auzit.

Da, știi bine, am înființat, cu ceva timp în urmă, 
câteva asociații, cum ar fi: „Asociația Producătorilor 
de Răchie”, „Asociația Crescătorilor de Animale” și 
„Asociația Producătorilor de Fructe și Legume”.

Ce  sprijin  ați  reușit  să  dobândiți  pentru 
membrii asociațiilor?

Ei, din păcate, n-am găsit înțelegerea necesară 
nicăieri. De ce să mă ascund după deget, nicăieri!

Dacă nu v-ați uita la ceas, aș mai avea câteva 
întrebări.

Spune-le!
Din respect pentru oamenii care vă așteaptă, 

vă cer permisiunea să vă adresez întrebările nepuse 
la o întâlnire viitoare.

De data asta îți mulțumesc eu, Mihaela. Și îți 
promit că la o viitoare întâlnire voi avea răgazul 
necesar unui dialog mai amplu.



8

LENAUHEIM Timiș

Ilie SUCIU - Primar al comunei Lenauheim

„Rostul unui primar este să facă administrație, muncă de gospodar, 
nu politică!”

Domnule  primar,  s-a  încheiat  și  acțiunea  de 
dezinsecție terestră...

Da! Și mulțumesc consătenilor mei pentru buna 
înțelegere în derularea acestei acțiuni, care a avut 
loc în această lună pe raza localităților Lenauheim, 
Bulgăruș și Grabaț.

Cine s-a ocupat de ea?
A fost o acțiune efectuată de un furnizor de ser-

vicii autorizat. Iar localităților amintite, le-a urmat 
o altă etapă de dezinsecție la Ferma Smithfield din 
Bulgăruș.

Ați reluat, ca să spun astfel, și lucrările de as-
faltare.

Era necesar, fiind oarecum întârziați de o iarnă și 
lungă și grea, urmată, după cum știți, de o primăvară-
vară, foarte ploioasă.

Cum comentați recent încheiatele alegeri?
Alegeri se desfășoară mereu sub îndrumarea in-

tereselor politice. Ori rostul unui primar este să facă 
administrație, muncă de gospodar, nu politică. Din 
acest motiv, nu comentez în nici un fel rezultatele 
finale, respectând opțiunea tuturor consătenilor mei. 
Ceea ce remarc însă cu bucurie este faptul că pe raza 
comunei noastre nu au existat nici un fel de incidente 
reprobabile.

Domnule primar, dacă ar fi să prezentați, pen-

Zi  frumoasă,  îmbătată  de  florile  câmpiei,  ce  strălucește  sub  pânza 
răsăritului, precum apa liniștită a unui lac. Dimineață de iunie ce ia 

în stăpânire această parte a pustei bănățene, odată cu aburii smulși pământului 
de apropierea ivirii soarelui, atunci când tot ce fusese întuneric se schimbă în 
lumină. Admir, un timp, frumosul parc al primăriei, apoi, voinicește, mă îndrept 
spre biroul domnului primar.

tru cititorii noștri din alte localități, și de ce nu, pen-
tru posibilii investitori, satele dumneavoastră, cum 
le-ați prezenta și cu cine ați începe?

Dacă ar fi să mă îndrept în ordine alfabetică, aș 
porni cu Bulgăruș.

Vă ascult.
Așa cum am mai spus, satul Bulgăruș este ra-

cordat prin DC 20 la drumul național DN 6 - poarta 
de intrare în țară dinspre Europa Centrala și de Vest 
și culoarul cel mai bine dotat din punct de vedere 
al căilor de comunicație.  Și cred că nu este lipsită 
de interes, pentru posibilii investitori, nici activitatea 
pe zone, care se prezintă astfel: zona instituțiilor și 
serviciilor publice, care cuprinde o suprafață de 4,70 
ha; zona de locuințe, care cuprinde o suprafață de 
125,27 ha; zona cu unități agricole, care cuprinde o 
suprafață de 59,92 ha; zona de gospodărie comunală, 
care cuprinde o suprafață de 3,24 ha; zona căilor de 
comunicații, care cuprinde o suprafață de 39,68 ha 
din care căi rutiere - 38,64 ha și căi ferate - 1,04 ha; 
zona verde și sport, care cuprinde o suprafață de 1,94 
ha; alte zone, care cuprind o suprafață de 62,59 ha.

Domnule primar, într-o zi o să vă rog să stăm 
de vorbă despre etimologia acestui nume frumos ca 
un alint: Bulgăruș.

Cu plăcere.

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Dragi elevi ai școlii din 
Lenauheim, de multe ori, 

singularul și pluralul reprezintă 
o adevărată capcană pentru mulți 
dintre vorbitorii de limba română. 
Vă prezint câteva substantive care 
au forme extrem de ciudate atunci 
când sunt folosite la plural:

Aragaze – forma corectă de plu-
ral a substantivului „aragaz”; Arag-
azuri este greșit;

Blăni – forma corectă de plural 
a substantivului „blană”. Blănuri nu 
este greșit, dar face referire la arti-
cole de îmbrăcăminte și nu la piei 
prelucrate;

Rubrica școlii                           Capcana dintre singular și plural
Bairamuri – forma corectă de 

plural a substantivului „bairam”. 
Bairame este greșit;

Boschete – forma corectă de 
plural a substantivului „boschet”. 
Boscheți este greșit;

Feșe – forma corectă de plural 
a substantivului „fașă”. Fașe este 
greșit;

Ciubucuri – forma corectă de 
plural a substantivului „ciubuc”. 
Forma de plural „ciubuce” nu este 
greşită, însă nu mai desemnează 
acelaşi termen.

Colonei – forma corectă de 
plural a substantivului „colonel”. 

Coloneli este greșit;
Macrouri – forma corectă de 

plural a substantivului „macrou”;
Monede – forma corectă de 

plural a substantivului „monedă”. 
Monezi este greșit;

Sindroame – forma corectă de 
plural a substantivului „sindrom”. 
Sindromuri este greșit;

Sângiuri – forma corectă de plu-
ral a substantivului „sânge”. Totuși, 
nimeni nu folosește acest substantiv 
la plural.

Pâraie – forma corectă de plu-
ral a substantivului „pârâu”. Pârâuri 
este greșit;
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VINGA
„Nu a fost an să nu punem în practică investiții necesare și utile în 

dezvoltarea și modernizarea comunei!”
Ioan NEGREI - Primar al comunei Vinga

Arad

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Domnule primar, ați dinamizat viața, culorile și 
primăria comunei prin activitatea dumneavoastră. 
Mai aveți proiecte, mai aveți investiții?

Domnișoară, an de an am avut cuprinse în lista 
de investiții proiecte prin care să aduc un plus în 
modernizarea comunei, a tuturor localităților care 
formează comuna noastră.

Și nu osteniți?
Ei, om sunt și eu, mai ostenesc, dar cu gândul tot 

la investițiile pe care le-am făcut și le voi mai face 
pentru consătenii mei.

Și starea bugetului vă mulțumește?
Păi, mereu am în vedere structura reală a bugetu-

lui local, întinzându-ne doar în parametrii în care 
ne-a permis și ne permite latura financiară.

Priviți  cu  mult  realism  activitatea  dumnea-
voastră.

Nu se poate altfel. Am mai spus și repet că dacă 
vrem să avem o comună cu perspective frumoase și 
sigure de viitor, atunci trebuie să fim realiști, și a fi 
realist atunci când e vorba de dezvoltare înseamnă, 
cred eu, a te baza în primul rând pe resursele proprii 

și doar mai apoi pe ceea ce poți obține prin diverse 
finanțări, fie ele județene, guvernamentale ori euro-
pene.

Să înțeleg că astfel ați conceput strategia de dez-
voltare?

Exact așa, reușind astfel să coordonăm și să 
urmăm o strategie prin care nu a fost an să nu punem 
în practică investiții necesare și utile în dezvoltarea și 
modernizarea comunei.

Și sunteți mulțumit de acest mod de abordare?
Desigur, am putut arăta astfel că strategia de dez- 

voltare a comunei noastre a fost și este una corectă, 
eficientă, cu rezultate concrete, o strategie gândită pe 
perioade multianuale, pentru că, după cum bine se 
cunoaște, nimic nu se poate face cât ai bate din palme.

Lucrați nemțește, cum se spune.
Ardelenește, mai degrabă, pentru că și la ardeleni, 

totul se realizează rând pe rând, în timp.
Și rezultatele se văd...
Se văd, mai ales prin prisma proiectelor de 

investiții puse în practică în acești ani în care 
consătenii mei mi-au acordat, prin vot, încrederea lor.

Privind Vinga de azi,  îmi amintesc  cu  voie  convingerea  lui Caius Mar-
cius Coriolanus, consemnată de Plutarh: „Învingătorii nu au dreptul să 

ostenească”. Vorbe pe care Coriolanus le-a rostit după ce îi învinsese pe volsci în-
tr-o luptă grea și era (spune Plutarh) „îngreunat de osteneală și de răni”. Iată de 
ce, întrebându-l pe domnul primar al frumoasei comune arădene, despre munca 
sa neobosită, am făcut-o cu gândul la expresia lui Caius.

Rubrica școlii                       Prima inserție
Absolvenții instituțiilor de învățământ în vârstă de minimum 16 

ani, pot primi 1.500 de lei primă de inserție. Pentru a beneficia 
de acesti bani, ei trebuie să se înregistreze la agențiile pentru ocuparea 
forței de muncă și să se încadreze în muncă în termen de 60 de zile de 
la absolvire. Nu beneficiază de prima de inserție: a) absolvenții care, 
la data absolvirii studiilor, aveau raporturi de muncă; b) absolvenții care 
se încadrează la angajatori cu care au fost în raporturi de muncă în ul-
timii 2 ani, cu excepția situației în care, pentru persoanele respective, 
acești angajatori au beneficiat de stimulent financiar în condițiile Legii nr. 
72/2007 privind stimularea încadrării în muncă a elevilor și studenților;  
c) absolvenții instituțiilor de învățământ față de care angajatorii au obli-
gația, potrivit legii, de a-i încadra în muncă; d) absolvenții, care în perioa-
da cuprinsă între data absolvirii și data solicitării dreptului, au fost admiși 
într-unul dintre nivelurile de învățământ, conform prevederilor legale.

În atenția noilor locuitori ai comunei
Serviciul de Asistență Socială a comunei Vinga informează toate 

persoanele care au dobândit recent domiciliul pe raza comunei 
Vinga, cât și pe cele care locuiesc fără forme legale și au în întreținere co-
pii minori, persoane vârstnice sau persoane cu handicap, că este necesar 
să se prezinte la sediul administrației locale, pentru luarea în evidența 
biroului de autoritate tutelară și asistență socială.

Putem judeca inima unui 
om în funcție de felul cum 

tratează animalele

Dacă afirmația lui Im-
manuel Kant este 

adevărată, și este fără îndoială, 
atunci oamenii, pentru a-și dovedi 
înțelepciunea, au obligația de a se 
îngriji de ele. În acest sens, con-
ducerea Primăriei Vinga atrage 
atenția tuturor cetățenilor, care 
dețin câini în gospodăriile lor, că 
este ilegală lăsarea acestora pe 
străzile comunei, mai ales că au 
fost cazuri când astfel de câini, 
lăsați liberi, au ajuns și în preajma 
școlilor, ori a grădinițelor, acolo 
unde puteau răni copiii.

Atenție! Oricine este prins 
că lasă liber 
câinele din gos-
podărie va fi 
aspru amendat!
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SECUSIGIU

Ilie CHEȘA - Primar al comunei Secusigiu

Arad

„Este adevărat și la vedere că noi continuăm investițiile 
pentru modernizarea comunei!”

Pagină realizată de Mihaela ASTRENIE

Domnule primar, vă  întâlnesc pe picior de ple- 
care la întâlnirea cu copiii comunei, am și văzut când 
am trecut ce tinerească voioșie se face remarcată pe 
platoul din fața Căminului Cultural, motiv pentru 
care mulțumindu-vă pentru amabilitatea de a sta de 
vorbă, voi încerca să fiu cât mai concisă.

Mulțumesc.
Dacă tot am amintit de copii, ce îmi puteți spune 

despre cea de-a doua lor casă, pentru unii grădinița, 
pentru alții școala?

Avem semnate pentru anul 2019, după cum am 
mai spus, proiectele de investiții pentru școlile 
și grădinițele din comuna noastră, contractele de 
finanțare pentru modernizarea acestora, ce vor începe 
în acest an, fiind în valoare de 6.499.855,77 lei.

Am observat că se continuă investițiile și pe alte 
paliere în comuna dumneavoastră.

Este adevărat și la vedere că noi continuăm 
investițiile pentru modernizarea comunei, printr-o 
serie de noi lucrări de interes public, printre acestea 
numărându-se și cele de renovare a Primăriei.

Ce  cuprind  aceste  lucrări  privind  sediul  admi-
nistrativ?

 Lucrările efectuate au cuprins anveloparea 

Am venit la Secusigiu pentru a vorbi mai mult cu domnul primar despre apro-
piata zi în care conducerea Asociației Primarilor din Banatul Istoric îi va în- 

mâna, chiar în comuna sa, Titlul de „Primar al Țării Banatului cu placheta de Ex-
celență”. Așteptat de minunații copii ai comunei la o frumoasă manifestare artistică, 
a trebuit să mă mărginesc la câteva întrebări privind activitatea domniei sale, lăsând 
ca după festivitate să putem discuta, pe îndelete, despre onoranta distincție.

clădirii, termoizolarea ei, tencuirea exterioară și, 
bineînțeles, zugrăvirea. Totodată, după cum ați văzut, 
s-au început și lucrările de renovare interioară a 
clădirii Primăriei, unde se trage tare pentru reabili-
tarea holului și a birourilor, urmând apoi grupurile 
sanitare și toate celelalte.

Încă o  întrebare  și  închei, nedorind  să-mi pun 
în cap nerăbdarea copiilor care vă așteaptă. Dom-
nule  primar,  ați  întărit,  într-un  fel,  legăturile  cu 
localitățile din apropierea comunei dumneavoastră. 
Ce îmi puteți spune în acest sens?

Da, ați observat bine, faţă de acum 10-15 ani, co-
muna Secusigiu şi-a întărit legăturile cu comunităţile 
din jur. Construcţia podului ne-a legat de Pecica, mo-
dernizarea drumului Arad-Felnac ne-a întărit legătura 
cu municipiul, iar proiectele pe care le are Consiliul 
Judeţean Arad în continuare vizează investiţii în mo- 
dernizarea drumului spre judeţul Timiş, atât înspre 
Sânnicolau Mare, cât şi drumul de la Sânpetru spre 
comuna Gelu din Timiş, care va însemna o nouă des-
chidere foarte importantă a comunei.

Domnule primar, vă mulțumesc încă o dată pen-
tru amabilitate.

Cu plăcere!

Din albumul sportiv al comunei

Componenții echipei de fotbal „Luceafărul Munar”, echipă care alături de 
Gloria Secusigiu și ASFO Sânpetru German, întregește tabloul reprezentante-
lor „sportului rege” din comuna Secusigiu.

Domnul Marius B. din co-
muna Secusigiu ne întrea-

bă ce i-am putea spune legat de stimu- 
lentul de inserție pentru părinți? 

Domnule Marius, stimulen-
tul de inserție este o sumă lunară 
de care pot beneficia părinții care 
decid să revină la muncă înainte 
de terminarea concediului pentru 
creșterea copilului. Cadrul legis-
lativ prin care este reglementat 
acest stimulent este Ordonanța de 
Urgentă nr. 111/2010 privind con-
cediul și indemnizația lunară pentru 
creșterea copilului.Valoarea stimu-
lentului de inserție este de 650 de 
lei. Atentie însă, deoarece stimu-
lentul de inserție nu se cumulează 
cu indemnizația de creștere a co-
pilului. Mai mult, părintele care 

Poșta redacției                         Cititorii ne întreabă, noi răspundem
se întoarce la muncă și dorește să 
beneficieze de stimulent trebuie să 
ceară în mod explicit acodarea sa, 
prin reluarea documentației și de-
punerea acesteia la Agenția pentru 

Plăți și Inspecție Socială. Odată ce 
începi să beneficiezi de stimulentul 
de inserție, încetezi să beneficiezi 
de indemnizația de creștere a copi-
lului.
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VOITEG Timiș

Eminescu, simbolul spiritual al poporului român                            

Pagină realizată de 
prof. Camelia FOGAȘ

ATELIER DE PICTURĂ LA VOITEG

Din nou treimea Biserică, 
Școală și Asociația pentru 

Cultură și Tradiție Voiteg l-au oma-
giat în data de 13 iunie 2019, pe 
„Poetul nepereche” Mihai Emines-
cu și nu oricum ci printr-un atelier 
de pictură condus de renumitul  pic-
tor  MIHAI TEODOR OLTEANU.

Sub găzduirea Bisericii Orto-
doxe din Voiteg, prin părintele  
paroh Dragan Giorgiev  și  cu spri-
jinul material al doamnei Carmen 
Cazan, președintele  Asociației pen-
tru Cultură și Tradiție ASOCULT  
Voiteg, elevii nostri au beneficiat de 
îndrumările maestrului care i-a in-
trodus în studiul culorilor, contraste 
cromatice și game cromatice. 

Dezvoltarea spiritului de ob-
servație, dezvoltarea abilităților 
psiho-motrice, crearea de repere 
culturale și a unei baze artistice, 
capacitatea de redare și inter-
pretare a elementelor din natură, 
îmbunătățirea capacității de expri-
mare plastică au fost câteva din 
mulțimea de lucruri învățate în 
cadrul celor trei ore de pictură.

Vă mulțumim, maestre, pentru ar- 
monia zilei de astăzi și pentru toată 
știința picturii pe care ne-ați dezvă-
luit-o în această binecuvântată zi!!!

„Înainte de a avea o operă, tre-
buie să te naști artist, dar meritul 
nu-i al tău!”
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„Sunt fidel tuturor revistelor în care pot citi o poezie frumoasă!”
Vasile TODI
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Care credeți că este acum, în 2019, influența re-
vistelor și ziarelor?

Vorbind, strict despre „influență”, întrebarea 
poate părea retorică, dacă gândim că 45% din tinerii 
României, sunt analfabeți funcționali, care au doar 
cultura imaginii și din acele imagini, ei le preferă 
pe cele cu tentă erotico-pornografică, ru-
megându-le mai lesne. Și culmea! Asupra 
lor, având ei beteșugul analfebetismului, 
influența anumitor știri este cu adevărat 
copleșitoare. Iar gazetarii adevărați de azi, 
atâția cât mai sunt, nu mai au nici nervii și 
nici libertatea de a susține rolul presei în 
educația acestei societăți, rolul presei de 
azi pentru mâine, efortul ei de a reda lumii 
frumusețea de odinioară. O lume mai urâtă 
azi decât cea pe care o plângea Tagore.

Ținând cont de faptul că sunteți un personaj 
implicat în lumea jurnalistică de o bună perioadă 
de timp, ne-ați putea spune care este diferența din-
tre modul în care a fost recepționat primul număr 
al jurnalului interregional «Banatul» și cum este  
recepționat acum?

Primejdioasă și măgulitoare, în egală măsură, 
întrebarea dumitale. Mă silești să-mi laud creația. 
Dar jurnalul interregional „Banatul”, nu este numai 
al meu, el este al vostru care îmi sunteți alături și, 
bineînțeles, al cititorilor. Jurnalul interregional „Ba-
natul”-  despre care domnul prof. univ. dr. Viorel 
Roman spunea că este unic din multe pricini fru-
moase  -  datorită unei bune primiri din partea citito- 
rilor a crescut, an de an, atât în tiraj cât și în număr 
de pagini. A pornit cu 8 pagini și a ajuns, acum cinci 
ani - deci cu mult înainte de a atinge 100 de ediții - 
la 20 de pagini, păstrându-și mereu  aceeași calitate.

Care a fost momentul în care ați hotărât că este 
de cuviință să vă implicați în lumea presei?

Știi, am apreciat de când ne-am cunoscut, felul 
în care dumneata transformi interviul într-o con-
fesiune. Și fac această remarcă, tocmai pentru că 
episodul acela s-a derulat într-o catedrală unită, cti-
torită de baronul George Simeon Sina.

Ați putea să ni-l descrieți?
Aș putea, dar el aparține sufletului meu, mai mult 

 decât respectului pe care îl port confesionalului.
Junimiștii erau convinși că „de la sine nu se 

schimbă nimic”, considerați că  acest deziderat se 
aplică și în cazul  angajamentului pe care l-ați luat 
în momentul în care ați decis să porniți pe drumul 
presei scrise?

Ei, dragă Alexandra, Junimea... Junimea ce s-a 

schimbat prin plecarea lui Maiorescu și a pierit prin 
plecarea lui Negruzzi. Junimea, societatea în care 
râsul era o formă de seriozitate. Amintește-ți: „Vor 
veni mai târziu alte societăți mai învățate, poate mai 
active și mai neobosite, însă nu va fi niciuna care să 
fi făcut lucrări serioase într-o formă atât de veselă.” 

Revenind la întrebarea dumitale, junimiștii 
aveau dreptate, dar eu, intrând în brea-
sla jurnaliștilor, neuitându-mi niciodată 
cetățenia mea literară, aceea de membru 
al Uniunii Scriitorilor din România, nu am 
dorit să schimb nimic, ci doar să trudesc, cu 
câtă pricepere am, la căutarea Dumnezeu-
lui din om. Și acestei căutări  i se datorează 
faptul că în toate revistele Uniunii se 
slujește lumina și nu obscurantismul.

Cum apreciați mass-media din prezent?
Un proverb nipon spune „că cel care fură un taler, 

ajunge la spânzurătoare, iar cel care fură o țară, ajun-
ge împărat”. Dreptu-i, precum se vede mai ales la noi 
și mai puțin la ei. Dar întreb: unde ajunge cel care cum- 
pără o diplomă universitară de jurnalist? Ce ajunge? 
Îți răspund: ospătar pe terase sezoniere, dacă este 
băiat și „ziarizdă”, dacă este fată. Sunt tare mâhnit 
de existența acestor fabrici de emis diplome univer-
sitare, din pricina cărora am ajuns un popor a cărui 
fibră intelectuală s-a degradat până la formele ei cele 
mai jalnice. Cred că ți-am răspuns la întrebare.

Au fost momente în care ați fost nemulțumit de 
modul în care lucrurile au decurs în cadrul revis-
telor editate de Uniunea Jurnaliștilor din Banatul 
Istoric?

Nu, în schimb am fost mâhnit de întâlnirile la 
care a trebuit să fiu prezent pentru angajarea unor 
candidați. Draga mea, jurnalist te naști, nu devii, 
ce să înveți la o facultate de jurnalism, gramatică? 
Păi, gramatica ai învățat-o sau n-ai învățat-o, în gim-
naziu. Am întrebat și eu pe cineva, care a venit la 
mine pentru angajare la una din revistele editate de 
Uniune, ce i s-a părut mai important la capătul celor 
patru ani de studiu la facultatea de jurnalism. Știi ce 
mi-a spus? „Faptul că un câine care muşcă un om nu 
e o ştire de presă. Dar când un om muşcă un câine, 
asta da, asta e o ştire de presă!“. Și pentru asta a plătit 
bani grei patru ani! Dragă Alexandra, nici o facultate 
de jurnalism nu poate da un Dante al gazetăriei cum 
a fost Oriana Fallaci!

Există reviste, cărora le sunteți cititor fidel?
Sunt fidel tuturor revistelor în care pot citi o 

poezie frumoasă.
Dialog realizat de Alexandra BOICU

Ne aflăm într-o lume în continuă dezvoltare, o lume a zilei de mâine mult mai mult decât a zilei 
de azi, iar acest lucru ne face să ne punem problema cât de mult mai sunt interesați oamenii 

despre ce s-a petrecut azi sau ieri.  Și atunci când pronunțăm triada informare-formare-dezinformare ne 
gândim la impactul revistelor, ziarelor în viața societății.  De altfel, întâlnim o multitudine de publicații, 
zilnic se tipăresc și digitalizează zeci de mii de reviste la care oamenii au acces extrem  de ușor. Astfel, 
ne întrebăm din ce în ce mai des:


